
شطرنج ايران، اين 
دنيا حيدري
    گزارش

روزه�ا افتخ�ارات 
زيادي را به ارمغان 
آورده، افتخاراتي که بسياري از آنها را تا همين 
دو س�ال گذش�ته در خواب و خيال خود نيز 
نمي ديديم، اما ام�روز به لط�ف توانايي هاي 
ش�طرنج بازان شايسته و بااس�تعدادي چون 
سارا خادم الشريعه از نزديک لمس مي کنيم. 
قهرمان��ي س��ارا خادم الش��ريعه در مجم��وع 
رقابت هاي سريع و برق آس��اي قهرماني جهان 
روسيه، افتخاري قابل توجه براي شطرنج ايران 
بود. موفقيتي که البته درست مثل موفقيت هاي 
اخير ش��طرنج، هزينه آن از جيب شطرنج بازان 
رفته و فدراسيون دخالتي هرچند اندک نيز در 
آن نداش��ته. با وجود اين، شطرنج ايران به دليل 
استعدادهاي نابي که دارد و تلاش شطرنج بازان، 
موفقيت هاي قابل توجهي را رقم زده که آخرين 
آن قهرماني بانوي اول شطرنج ايران در مسابقات 
روسيه بود. هرچند که اين از جيب خرج کردن ها 
که نشان از بي توجهي مسئولان دارد، مي تواند در 
ادامه ضربه هاي جبران ناپذيري به بدنه شطرنج 

ايران بزند. 

  افتخارات دختر شطرنج باز ايران
تنها هش��ت سال داش��ت و کلاس دوم دبستان 
بود که خيلي اتفاقي و توسط يکي از دوستانش 
با ش��طرنج آش��نا و به آن علاقه مند ش��د. حالا 
اما يکي از 20 ش��طرنج باز برتر دنياس��ت و رده 
نوزدهم ريتينگ دني��ا را در اختيار دارد، آن هم 
با عنوان هاي قابل توجهي چون استاد فيده زنان 
در سال )2008(، اس��تاد بزرگ زنان )2013(، 
نايب قهرماني بانوان جوانان جهان)2014(، براي 
اولين بار در تاريخ شطرنج ايران، استاد بين المللي 
زنان )2015(، آن هم در س��ن 18 سالگي يکي 
از بهترين عنوان هايي بود که خادم الش��ريعه در 
هشتاد و چهارمين کنگره شطرنج جهان به دست 
آورد. عنواني که تا پيش از آن، تنها توسط آقايان 
شطرنج باز ايران کسب شده بود. ساراي شطرنج 
اي��ران در 11دوره مس��ابقات س��تارگان بزرگ 
شطرنج را مغلوب خود کرد و تنها يک مرتبه طعم 

تلخ شکست را چشيد. 
  بانوي اخلاق

س��ارا همچنين نماينده اي��ران در پاي��ان دور 
ششم گرندپري شطرنج بانوان 201۶ در خانتي 
مانسيسک روسيه بود که در اقدامي قابل تقدير و 

بي توجه به صدرنشيني اي که ممکن بود به خطر 
بيفتد، به خاطر ش��رايط روحي- رواني حريفش 
تن به تساوي داد تا شطرنج باز اوکرايني خود را 
به بيمارستان و بالاي س��ر دوست فرانسوي اش 
برساند که دچار مشکل قلبي شده بود. تصميم 
اخلاقي که باعث ش��د تا او کاندي��داي دريافت 
جايزه اخلاق 201۶ ش��ود. س��ارا در گرندپري 
روسيه به عنوان سوم دست يافت، اما در گرندپري 
تهران در همان سال بر سکوي دوم ايستاد. بانوي 
نخست شطرنج ايران در تازه ترين موفقيت خود 
در بخش سرعت و برق آساي رقابت هاي شطرنج 
قهرماني جهان نايب قهرمان ش��د تا در مجموع 
عنوان قهرماني اين رقابت ه��ا را از آن خود کند 
و بار ديگر نامش را به عنوان بانوي شگفتي س��از 

شطرنج ايران بر سر زبان ها بيندازد. 
  موفقيت هاي استعدادهاي شطرنج ايران

سارا خادم الش��ريعه اما تنها ش��طرنج باز موفق 
ايران نيست که طي سال هاي اخير نام شطرنج 
کش��ورمان را در دنيا مطرح کرده. جدا از سارا و 
احسان قائم مقامي که برند شطرنج ايران هستند، 
طي سال هاي اخير ش��اهد حضور شطرنج بازان 
جواني بوديم که افتخارات قاب��ل توجهي براي 

ايران کسب کردند. به طور نمونه مبينا علي نسب، 
بانوي 18 ساله ايراني که س��ال 2017 قهرمان 
شطرنج زنان ايران شد و سال 2018 تنها نماينده 
ايران در مسابقات شطرنج زنان قهرماني جهان 
بود که با غلبه بر اليزابت پتز آلماني به دور دوم اين 
رقابت ها صعود کرد تا اتفاقي بي سابقه در شطرنج 
زنان ايران رقم بزند و در ادامه شگفتي سازي خود 
در دور دوم اين رقابت ها نيز توانست مقتدرانه با 
هر دو رنگ سياه و سفيد مونيکا سوچکو، استاد 
بزرگ لهستاني با ريتينگ 24۶3 را شکست دهد 
و به جمع 1۶ بازيکن برتر جه��ان راه پيدا کند. 
پرهام مقصودلو هم خيلي زود لقب نابغه شطرنج 
ايران را به خود اختصاص داد و توانست در المپياد 
نوجوانان جهان با کس��ب دو طلا قهرمان جهان 
شود و در آغاز سال 2018 نيز بر سکوي نخست 
مسابقات بين المللي ش��طرنج در مومباي هند 
بايستد و سپس با کسب قهرماني در جام يادبود 
مارگاريان و نتيجه قابل قبول در سوپرتورنمنت 
معتبر ايروفل��وت در روس��يه از ريتينگ 2۶00 
عبور ک��رد و در جايگاه دهمين ش��طرنج بازان 
جوان جهان ق��رار گرفت. در حال��ي که تا پيش 
از آن، تنها قائم مقامي موفق به عبور از ريتينگ 

2۶00 شده بود.
  توجه و حمايت لازمه موفقيت در شطرنج

 موفقيت ه��اي قاب��ل توجهي ک��ه به زعم کاظم 
مرتضوي، کارشناس شطرنج نشان از استعدادهاي 
ناب شطرنج ايران دارد. وی در گفت وگو با »جوان« 
گف��ت: »موفقيت خادم الش��ريعه در رقابت هاي 
روسيه، نشان از استعدادهاي شطرنج ايران دارد. 
استعدادهايي که بايد به آنها توجه کرد و اهميت 
داد تا به افتخاراتي بيش از اينها منجر شود. کاري 
که سارا کرد در تاريخ آسيا بي سابقه بود. تا به امروز 
هيچ بانوي شطرنج بازي نه در ايران که حتي در 
آسيا نيز موفق به کسب دو نايب قهرماني در بخش 
برق آسا و سريع مسابقات قهرماني جهان نشده که 
مجموع آن به قهرماني در اين رقابت ها بينجامد. 
البته سارا پيش از اين هم موفقيت هاي بسياري 
کس��ب کرده. در همي��ن المپياد جهاني، س��ارا 
يک تنه در ميز يک تيم را بالا کشيد و اگر او نبود، 
مطمئن باشيد سقوطي 15 پله اي را شاهد بوديم. 
در کنار او قائم مقامي به عنوان برند شطرنج ايران 
و پرهام، فيروزجام و علي نسب هم مهره هاي قابل 
توجهي هس��تند که با اندک حمايتي مي توانند 
افتخاراتي دور از دس��ترس را براي شطرنج ايران 
به ارمغان بياورن��د. افتخاراتي که درس��ت مثل 
موفقيت امروز س��ارا خادم الشريعه که تا دو سال 
پيش در رؤياهاي خود نيز آن را نمي ديديم، امروز 

به دستش آورديم. 

سرخابي ها كه بدهكار نبودند  
تا جايي که يادمان مي آيد، مي گفتند بدهي هاي دو باشگاه پرسپوليس 
و استقلال را پرداخت کرده اند. مي گفتند هيچ مشکلي در اين خصوص 
وجود ن��دارد، بعدتر هم اع��لام کردند که 90 درص��د بدهي هاي آنها 
پرداخت شده اس��ت. اينکه از کجا و چگونه بماند براي بعد، اما امروز 
س��ؤال اين اس��ت که 290 ميليارد تومان بدهي که عصر يک ش��نبه 
علي اشرف  پوري حسيني، رئيس سازمان خصوصي سازي از آن پرده 

برداشت از کجا سر برآورده است؟!
س��ؤال اين اس��ت که اين 290 ميلي��ارد بده��ي دو باش��گاه همان 
10 درص��د باقي مانده اس��ت يا اينکه جناب س��لطاني فر به اش��تباه 
 فقط 10 درص��د بدهي ه��اي پرداخ��ت ش��ده را 90 درص��د ديده 

است؟
اين رق��م هنگفت بدهي ماحصل جلس��ه اي اس��ت که پي��ش از اين 
نوش��ته بوديم؛ بايد به آن بخنديم، بخنديم و بعد گري��ه کنيم. حالا 
حتماً به ما حق مي دهيد که چرا اينگونه نوش��ته بوديم. 290ميليارد 
تومان بدهي براي دو تيمي که فقط و فق��ط از بيت المال مي خورند، 
يعن��ي از جيب م��ردم کوچ��ه و ب��ازار، همي��ن مردمي ک��ه در اين 
 وانفساي مش��کلات اقتصادي هر روز يک کالاي اساسي از سبد شان 

کم مي شود.
مي خواهند استقلال و پرسپوليس را به بخش خصوصي واگذار کنند،  
اما سؤال اينجاست که کدام عقل س��ليمي به خود اجازه مي دهد اين 
دو باش��گاه را با اين حجم از بدهي که به گفته پوري حسيني احتمالاً 
به آن اضافه هم خواهد ش��د، خريداري کند در شرايطي که نه خبري 
از حق پخش اس��ت، نه قانون کپي رايت و نه خبري از درآمد تبليغات 
محيطي و بليت فروشي، هرچه هس��ت فقط هزينه است، هزينه هايي 

بدون بازگشت سرمايه و درآمدزايي!
اصلًا همه اينها به کنار، سرخابي ها مي دانند و خريداران احتمالي شان، 
اما اينجا تکليف اين همه دروغي که گفته ش��ده چه مي ش��ود؟! اگر 
بدهي هاي اين دو تيم پرداخت شده، اگر براي جلوگيري از محروميت 
و جريمه با سند و مدرک، به تمام عالم اعلام کرديم اين دو تيم بدهي 
ندارند، پس اين 290 ميليارد تومان که احتمال افزايش آن هم وجود 

دارد، ناگهان از کجا سر درآورده است؟
بايد گريه کرد به حال فوتبال باش��گاهي با اين همه س��وءمديريت، با 
اين هم��ه دروغ و اين همه بده��ي. بايد تخته ک��رد در فوتبالي را که 
مديران نالايق قبلي حالا به عنوان مش��اوران »علم��ي و اقتصادي« 
براي واگذاري اش تش��کيل جلس��ه مي دهند، مديراني که جز تلنبار 
کردن بده��ي روي بدهي کار ديگ��ري بلد نيس��تند، حتماً خروجي 
جلسه آنها نيز يک بدهي کلان اس��ت که روز به روز افزايش هم پيدا 
مي کند. يک بدهي 290 ميليارد توماني که اگر دو تيم بدهکار واگذار 
ش��وند که نمي ش��وند، براي جلوگيري از محرومي��ت و جريمه بايد 
تمام و کمال از جيب بيت الم��ال پرداخت ش��ود، هرچند که مدعي 
پرداخت بدهي ها بودند. حتماً براي از س��ر باز ک��ردن و دور زدن اين 
 290 ميليارد هم راهکارهايي دارند و مي توانن��د براي اين بدهي نيز 

سندسازي کنند.
جريان خصوصي سازي سرخابي هاي پايتخت هميشه همين گونه بوده 
اس��ت. کار به اعلام مبلغ بدهي که مي رسد، همه چيز تمام مي شود و 
به صندوقچه قديمي اين بازي کهنه مي رود. واقعيت اين است که در 
پس تمام جاروجنجال ها و حاشيه هايي که بابت روشن شدن وضعيت 
استقلال و پرس��پوليس راه افتاد، نه بدهي هاي اين دو پرداخت شد و 
نه تحقيق و تفحص از آنها به نتيجه مطلوب رس��يد. دس��ت آخر هم 
مطمئن باشيد که دولت هيچ گاه اين دو باشگاه را خصوصي نمي کند، 
حتي اگر مصوبه قبلي خود را باطل کند تا مثلًا کار خصوصي س��ازي 

روي ريل بيفتد. 

فريدون حسن

رؤيای دست نيافتنی محقق شد

به بهانه هت تريک منچستر با سولسشر
يونايتد با ذخيره طلايي از فوتبال لذت مي برد

موتور منچس�تر پس از کس�ب س�ه برد متوال�ي و زدن 12 گل با 
سولسش�ر روش�ن ش�ده و بازيکنان اين تيم مي گوين�د با رفتن 
مورينيو و تغيير سبک بازي، حالا آنها از بازي کردن لذت مي برند. 
هواي اولدترافورد اين روزها آفتابي است و لبخند سرالکس فرگوسن 
روي سکوهاي تئاتر رؤياها گوياي حال خوب يونايتدي ها در روزهاي 
پاياني سال 2018 است، انگار نشستن اوله گونار سولسشر روي نيمکت 
چاره کار بوده تا اين مربي جوان مانند روزهايي که با ورود به بازي کار را 
براي يونايتد درمي آورد و ذخير طلايي نام مي گرفت، اين هفته ها پس 
از آويزان کردن کفش هايش و پوش��يدن کت و شلوار مربيگري باز هم 
همان ذخيره طلايي تيم قرمزپوش شهر منچستر باشد. يونايتد که با 
مورينيو يا همان آقاي خاص تبديل به يک تيم معمولي شده بود با آمدن 
سولسشر براي بازگشت به روزهاي اوج دورخيز کرده است، به خصوص 
در سه مس��ابقه اي که از حضور اين مربي در يونايتد مي گذرد، سه برد 

متوالي به دست آورده اند. 
  3 برد پرگل در 3 مسابقه

روزهاي پاياني آبان بود که کاسه صبر مديران منچستر لبريز شد و آنها 
پس از اختلاف 19 امتيازي يونايتدي ها با صدر جدول که در 28 سال 
اخير بي س��ابقه بود، س��رانجام عذر آقاي خاص را خواستند تا کابوس 
مورينيو در فصل هاي س��وم حضورش در تيم ه��اي مختلف، اينجا در 
يونايتد هم تکرار شود و اين مربي پرتغالي کليد اتاقش در هتل مجلل 
منچستر را تحويل دهد و به لندن برگردد. در حالي که خيلي ها منتظر 
نشستن يک اسم پرسروصدا براي جانشيني آقاي خاص بودند، نام اوله 
گونار سولسشر به عنوان مربي موقت يونايتدي ها تا پايان فصل اعلام 
شد. مربي جواني که يونايتدي ها قهرماني رؤيايي در جام باشگاه هاي 
اروپاي سال 99 را مديون او هس��تند. ذخيره طلايي که يک گل زد و 
يک پاس گل داد تا جشن مونيخي ها در دقيقه 90 به عزا تبديل شود 
و منچستر به آسمان برود. حالا ذخيره طلايي دوباره به کمک يونايتد 
آمده، البته اين بار روي نيمکت تا عملکرد ضعيف منچستر با مورينيو 
فراموش شود.  نتايج منچستر دو هفته پس از نشستن سولسشر روي 
نيمکت اين تيم رؤيايی بوده اس��ت تا خانواده گليزر به عنوان مالکان 
امريکايي يونايتد فعلًا نفس راحتي بکش��ند. منچستر در اولين بازي 
با سولسش��ر، 5 بر يک کارديف را برد. در ادامه و در هفته نوزدهم 3 بر 
يک هادرسفيلد را از پيش رو برداشت و در سومين مسابقه نيز اين تيم 
متحول شده يک شنبه شب بورنموث را 4 بر يک شکست داد تا سولسشر 

در سه بازي، سه برد متوالي، آن هم با نتيجه هاي پرگل کسب کند. 
  تغيير سبک بازي نتيجه بخش شد

يکي از مهم ترين تغييرات منچستر با سولسشر بالا رفتن قدرت تهاجمي 
و آمار گلزني يونايتد است. اين تيم در سه بازي اخير 12 گل زده است. 
يکي از تغييرات اين است که بازيکنان آزادي پيدا کرده اند و سولسشر 
بازيکنان را در پست هاي اصلي خود قرار داده و به آنها آزادي بيشتري 
داده است. او همچنين از تيم خواس��ته مالکيت توپ را در بازي ها در 
اختيار داشته باش��ند. با مورينيو، يونايتد در 24 بازي 38 گل زده بود، 
يعني به طور ميانگين 1/58 گل در هر بازي، اما با مربي جديد اين آمار 
به 4/۶ گل در هر بازي رسيده است. نکته مهم ديگر اين است که از زمان 
تغيير مربي دوندگي بازيکنان يونايتد بيشتر شده، اين تيم در هر سه 
بازي اخير در حالي که از حريف پيش ب��وده، نيمه اول را به پايان برده 

است، اتفاقي که به ندرت در زمان مربيگري مورينيو مي افتاد. 
 سولسش��ر پس از س��ومين برد متوالي با يونايتد معتقد است يونايتد 
بهتر از اين هم خواهد شد: »بايد از ديدن اينکه بازيکنان خودشان را با 
تمام قدرت در خدمت تيم قرار مي دهن��د، لذت برد. ميزان تلاش تيم 
بي نظير است. بازيکنان مي دانند بازي کردن در منچستريونايتد توانايي 
و لياقت بالايي مي خواهد. تمرينات تيم کيفيت بالايي دارد. مسلماً بهتر 
خواهيم شد و در تلاش هستيم کمتر گل بخوريم. همه فکر مي کنند به 
دنبال فوتبال تهاجمي هستم، اما اساس هر تيمي بر مبناي خوب دفاع 
کردن بنا شده است. اگر گل نخوريد، شانس زيادي براي برنده شدن در 

مسابقه خواهيد داشت.«
  پوگبا با رفتن مورينيو دوباره پوگبا شد!

خبر خوب ديگر براي يونايتدي ها اوج گي��ري دوباره خريد گرانقيمت 
فرانسوي ش��ان اس��ت. پل پوگبا که پس از اختلاف با مورينيو، شايعه 
رفتنش از منچستر هم به گوش مي رسيد با آمدن سولسشر زيرورو شده 
و در سه ديدار اخير منچستر با هدايت سولسشر در هفت گل تأثيرگذار 
بوده اس��ت. پوگبا چهار گل زده و س��ه پاس گل ب��راي هم تيمي هاي 
خود مهيا کرده اس��ت. هافبک فرانسوي منچس��تر تغيير سبک بازي 
تيم را در اين نتايج تأثيرگذار مي داند: »منچستريونايتد هميشه بايد 
صدرنشين ليگ باشد. از هر کدام از بازيکنان يونايتد بپرسيد همين را 
به شما خواهند گفت. اين روزها همه از بازي کردن براي يونايتد لذت 

مي بريم.«

مانی سعیدی

سعید احمديان

ضربه دلالي در فوتبال به بيت المال
اعتراف تلخ مديرعامل سابق استقلال درباره اينکه دلال ها عامل اصلي 
جدايي بازيکنان تأثيرگذار آبي ها و قرارداد با خارجي هاي بي کيفيتي 
مانند گرو و نيوماير در ابتداي اين فصل بودند، بار ديگر پرده از پديده 
دلاليسم در فوتبال ايران برداشت. سيدرضا افتخاري که خود نيز کارنامه 
پرحرف و حديثي درباره جذب بازيکنان بي کيفيت در زمان حضورش 
در استقلال دارد، حالا چند ماه پس از برکناري از مديرعاملي آبي پوشان 
حرف هاي تازه اي مي زند که بارها نسبت به آن هشدار داده شده است. 
هشدار به پديده دلالي که مانند زالو به جان فوتبال کشور افتاده و بخشي 
از گردش هزار ميلياردي سالانه فوتبال را مي مکد. تأکيد بر نقش مخرب 
دلال ها، آن هم از سوي يکي از مديراني که در اين فوتبال سمت داشته، 
بيانگر اين است که دلالي در فوتبال در س��ايه بي توجهي هاي صورت 
گرفته توس��ط نهادهاي نظارتي و قضايي در حال ريشه دواندن است، 
هرچند در هفته هاي اخير جمعي از دلالان سرشناس فوتبال به دادگاه 
احضار شده اند، اما براي مقابله با پديده دلاليسم بايد اقداماتي فراتر از 
اين صورت گيرد، اقداماتي مانند نظارت بيشتر بر قراردادها و همچنين 
به کارگيري مديراني که به نقش دلال ها در فساد فوتبال و مبارزه با اين 
پديده باور داشته باشند. به خصوص که حيف و ميل بيت المال و بستن 
قرارداد چند برابري با بازيکنان بي ارزش چه داخلي و چه  خارجي بدون 
شک يکي از بزرگ ترين ضربه هايي اس��ت که فوتبال و اقتصاد کشور 
مي خورد، آن هم در روزهايي که مردم کش��ورمان ش��رايط سختي از 

نظر معيشتي دارند. 

 پيروزي صدر جدولي ها 
در هفته پانزدهم واليبال

هفته پانزدهم رقابت هاي ليگ برتر واليبال با پيروزي تيم هاي بالانشين 
جدول رده بندي به پايان رس��يد. در جريان بازي هاي عصر يک شنبه، 
شهرداري ورامين در سه ست پيام مشهد را شکست داد. سايپا 3 بر يک 
مغلوب فولاد سيرجان ش��د. تيم هاي کاله، پيکان، شهرداري اروميه و 
خاتم اردکان هم با همين نتيجه به ترتيب شهرداري تبريز، عقاب نهاجا، 
شهرداري گنبد و درناي اروميه را شکست دادند. در جدول رده بندي 
شهرداري ورامين با 3۶ امتياز صدرنشين است و پيکان و خاتم اردکان 

نيز با 30 و 29 امتياز در رده هاي دوم و سوم قرار دارند.

همه براي المپيك كار مي كنند، ما تعطيليم!
بوداغي، ملي پ��وش قايقراني کش��ورمان با انتقاد از ش��رايط حاکم بر 
فدراسيون اين رشته ابراز اميدواري کرد، هرچه زودتر تکليف رياست 
فدراسيون روشن شود. بوداغي که مدال برنز بازي هاي آسيايي جاکارتا 
را در کارنامه دارد، گفت: »در شرايطي که کمتر از يک سال تا رقابت هاي 
انتخابي المپيک زمان داريم، در تعطيلات بسر مي بريم و اردويي برگزار 
نمي شود. اين در حالي است که رقباي ما به شدت در حال کار و تمرين 
هستند و فرصت سوزي نمي کنند. اميدوارم با مشخص شدن وضعيت 

رياست فدراسيون مشکلات برطرف شود.«

سرمربي تيم ملي 
فوتبال ايران اولين 
بازي کش��ورمان با 
يمن را حساس ترين ديدار عنوان کرد. در شرايطي 
که زمان اندکي تا ش��روع جام ملت هاي آسيا در 
امارات باقي مانده، کارلوس کي روش در گفت وگو 
با سايت AFC به اهميت پيروزي در اولين ديدار 
اشاره کرد: »بازي اول ما بازي مهمي است. هميشه 
ديدارهاي اول، بازي هاي دشواري از آب درمي آيند. 
همه تيم ها با آرزو و جاه طلبي رقابت ها را ش��روع 
مي کنند، به همين خاطر مسابقه نخست هميشه 
دشوار است. مهم است که بتوانيم بازي نخست را 
پيروز شويم. مانند هميش��ه شروع يک تورنمنت 
اهميت زيادي دارد و ما بايد بتوانيم برنده از زمين 

خارج شويم. در چنين مس��ابقاتي فردايي وجود 
ندارد، اگر ما حال را پيروز نش��ويم. در حال  حاضر 
فينال جام ملت هاي آس��يا براي ما ب��ازي با يمن 
است و به هيچ چيز ديگري فکر نمي کنيم. وقتي 
بازي با يمن تمام ش��د به س��راغ ويتنام خواهيم 
رفت و بعد از آن به عراق فکر مي کنيم. فعلاً به چيز 
ديگري فکر نمي کنيم.« کي روش با تأکيد بر اينکه 

حمايت مردم تأثير زيادي در نتايج تيم ملي دارد، 
اظهار داشت: »وقتي بازي شروع شود بايد از تمام 
نااميدي ها حول محور تيم رها شويم و روي کسب 
پيروزي تمرکز کنيم. 11 بازيکن برابر حريف قرار 
مي گيرند، اين بازي مربوط به بازيکنان و مربيان 
مي شود. شما نمي توانيد بازي با يمن را شروع کنيد 
و به فکر چيزهاي ديگري در جام ملت ها باش��يد. 

90 دقيقه بايد براي مردم کشورتان بازي کنيد. 90 
دقيقه بايد براي خوشحالي و افتخار مردم ايران به 

رقابت بپردازيد.«
سرمربي تيم ملي کشورمان همچنين قهرماني در 
جام ملت ها را دشوار خواند: »بزرگ ترين اشتباهي 
که ممکن است رخ دهد، اين است که وقتي شما 
دوران خوبي را سپري مي کنيد برخي از مردم فکر 
مي کنند که اين کافي است و به چيز ديگري نياز 
نداريد. اين نگرش کاملاً اشتباه است، چون تيم هايي 
همچون قطر، عربستان و امارات ننشسته اند که ما 
را تماشا کنند، بلکه س��خت تلاش مي کنند تا به 
موفقيت برس��ند. نبايد س��وار بر اين موج شويم 
که جام ملت هاي آس��يا براي ما آسان است، بلکه 
کاملًا برعکس است. کساني که فکر مي کنند در 
فوتبال اين مسائل و بازي ها آسان است، فقط تلاش 
مي کنند که اميد ما را به خطر بيندازند. ما فروتن 
خواهيم بود و به تمام حريفانمان احترام خواهيم 
گذاشت و تلاش مي کنيم بهترين عملکردمان را 

نشان دهيم.«

 جام ملت ها 
براي ايران آسان نيست

روش نوين براي عيب يابي گلرها
روي آوردن به روش ه��اي نوين مربيگ��ري يکي از نکاتي اس��ت که 
مربيان تيم هاي ورزشي بايد به آن توجه ويژه اي داشته باشند. البته با 
توجه به شرايط حاکم بر فوتبال ايران اين رويه زمانبر است، مگر آنکه 
مربيان خود آستين ها را بالا بزنند و دست به کار شوند. مهدي ثابتي، 
مربي دروازه بان هاي ماشين سازي را شايد بتوان پيشگام اين حرکت 
دانست. ثابتي در جريان تمرينات ماشين سازي از حرکات شاگردانش 
فيلمبرداري مي کند و بعد با نمايش اين فيلم ه��ا نقاط ضعف و قوت 
آنها را يادآور مي ش��ود و روي آن کار مي کند. روش جالب توجهي که 
بطور حتم مي تواند در عيب يابي بيشتر دروازه بان هاي ماشين سازي 
به آنها کمک کند. سيستمي که بعيد نيس��ت به زودي از سوي بقيه 
 مربيان دروازه بان هاي ليگ برتر نيز استفاده ش��ود و بايد آن را به نام 

ثابتي زد.

ناظمي چهارمين داور برتر فوتسال جهان
گلاره ناظمي سال 2018 را با موفقيت به پايان رساند. بانوي ايراني که با 
حضور در تورنمنت هاي معتبر فوتسال جهان قضاوت هاي خوبي داشت، 

نامش در بين چهار داور برتر اين رشته 
قرار گرفت. رأي گيري سايت فوتسال پلنت در حالي به پايان رسيد که 
ناظمي به عنوان چهارمين داور برجسته فوتسال جهان انتخاب شد. 
بانوي کشورمان در المپيک جوانان حضوري پررنگ و موفق داشت 
و توانست سطح داوري فوتسال بانوان ايران را به دنيا نشان دهد. با 
وجود اينکه ناظمي مقام چهارم را در بين داوران جهان کسب کرده، 

اما اميدوار است در آينده نزديک داوري بانوان بيش از پيش 
پيشرفت کند: »در حال حاضر شرايط براي داورهاي خانم 
هم از نظر شرايط داخلي و هم خارجي کاملاً فراهم است. 
درست است که مقام اول هميش��ه بهترين است، اما 
اينکه جزو چهار داور برتر جهان و دومين داور برتر سال 
2018 قرار گرفتم، خوشحالم و اين خيلي ارزشمند 
بود. در AFC و FIFA ش��رايطي پيش آمد که به 
نمايندگي از داوران ايراني و با پوش��ش اسلامي در 
مسابقات المپيک شرکت کردم. وقتي يک داور را 
به عنوان ايران و ايراني بشناس��ند کار براي ساير 
داورها راحت تر مي شود. اکنون اين سد شکسته 
شده و اگر کسي واقعاً بخواهد و تلاش کند خيلي 
زودتر از مس��يري که من طي 17 سال به دليل 
ش��رايط خيلي متفاوت با الان طي کردم به آن 

دست پيدا مي کند.«

استقلال و پرسپوليس 290 ميليارد بدهي دارند
اعلام ميزان بدهي         بازتاب
سرخابي ها از سوي 
رئيس سازمان خصوصي سازي ابهامات واگذاري دو 
باش��گاه پرطرفدار را افزايش داد. در پايان نشس��ت 
تخصصي ابعاد واگذاري باش��گاه هاي پرسپوليس و 
استقلال، عبدالله علي اشرف پوري حسيني با اشاره به 
ميزان بدهي سرخابي ها از جديت به سرانجام رسيدن 
خصوصي سازي دو باشگاه سخن گفت: »اين بار تصميم 
واگذاري قطعي است. ما جلسات مختلفي خواهيم 
داشت تا ابهاماتي که پيش رو است، برداشته شود. اينکه 
چرا در صورت هاي مالي اين دو باش��گاه، ورزشگاه و 

ساختمان مرکزي آنها نيست موردي هست که ما هم 
پيگير آن شديم. آنها اعلام کردند چون طلبکاران زيادي 
دارند، نمي توانند ورزشگاه و ساختمان مرکزي خود را 
س��ند بزنند، چراکه در اين صورت دارايي دو باشگاه 
محسوب مي شود و طلبکاران مي توانند آنها را تصاحب 
کنند. اين دو باشگاه روي هم رفته 290 ميليارد بدهي 
دارند و اين بدهي اعلام ش��ده براي مجموع اين دو 
باشگاه است. ضمن اينکه هنوز يکي از باشگاه ها گزارش 
مالي مربوط به سال 97 خود را ارائه نکرده و قرار است 
هفته آينده آن را تحويل هيئت واگذاري دهد. نيمه دوم 

بهمن ماه قيمت دو باشگاه اعلام خواهد شد.«

شيوا نوروزي
  چهره 

اشرف رامين
    تيم ملی 

شطرنج جهان كيش و مات دختر ايران 
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